

PARLIAMENTARY ASSEMBLY  
OF THE  
COUNCIL OF EUROPE

---

---

TWENTY-SIXTH ORDINARY SESSION

---

**RECOMMENDATION 757 (1975)<sup>1</sup>**

*on the conclusions of the meeting of  
the Assembly's Legal Affairs Committee with  
the Ombudsmen and Parliamentary  
Commissioners in Council of Europe  
member states*

(Paris, 18-19 April 1974)

---

The Assembly,

1. Welcoming the meeting which its Legal Affairs Committee held with the Ombudsmen and Parliamentary Commissioners in Council of Europe member states (Paris, 18-19 April 1974) ;
2. Considering that Ombudsmen, Parliamentary Commissioners etc., serve a twofold purpose of paramount importance, namely the protection of individuals against maladministration by public authorities, and the promotion of good government in general ;
3. Aware that public authorities today regulate more and more aspects of human life ;
4. Considering that, whereas states have taken up for themselves the safeguard of man's fundamental rights and liberties, these very rights and liberties can be jeopardised by the encroachings of public authority upon the private life of the individual ;
5. Considering further that the usual forms of judicial control are not always suited to cope with sufficient speed and efficacy with all the facets and intricacies of present-day administration ;

<sup>1</sup>. Assembly debate on 29 January 1975 (26th Sitting) (see Doc. 3516, report of the Legal Affairs Committee).

*Text adopted by the Assembly on 29 January 1975 (26th Sitting).*

ASSEMBLÉE PARLEMENTAIRE  
DU  
CONSEIL DE L'EUROPE

---

---

VINGT-SIXIÈME SESSION ORDINAIRE

---

**RECOMMANDATION 757 (1975)<sup>1</sup>**

*relative aux conclusions de la réunion de  
la commission des questions juridiques  
de l'Assemblée avec les Ombudsmän et les  
commissaires parlementaires dans les Etats  
membres du Conseil de l'Europe*

(Paris, 18-19 avril 1974)

---

L'Assemblée,

1. Se félicitant de la réunion que sa commission des questions juridiques a tenue avec les *Ombuds-män* et commissaires parlementaires dans les Etats membres du Conseil de l'Europe (Paris, 18-19 avril 1974) ;
2. Considérant que l'*ombudsman*, le commissaire parlementaire ou le médiateur remplit une double fonction d'importance primordiale : protéger les particuliers contre les abus des administrations publiques et, plus généralement, améliorer ces administrations ;
3. Consciente de ce qu'aujourd'hui les pouvoirs publics réglementent des aspects de plus en plus nombreux de la vie des hommes ;
4. Considérant que les Etats se sont chargés de la sauvegarde des droits et des libertés fondamentales de l'homme, mais que les empiétements de la puissance publique sur la vie privée de l'individu peuvent constituer des atteintes à ces mêmes droits et libertés ;
5. Considérant, en outre, que les formes usuelles du contrôle judiciaire ne permettent pas toujours de réagir avec une rapidité et une efficacité suffisantes à tous les aspects et à tous les détours de l'administration moderne ;

<sup>1</sup>. Discussion par l'Assemblée le 29 janvier 1975 (26e séance) (voir Doc. 3516, rapport de la commission des questions juridiques).

*Texte adopté par l'Assemblée le 29 janvier 1975 (26e séance).*

6. Convinced that there is need for an additional guarantee that should be simpler, quicker, less expensive and more flexible in its operation than existing judicial remedies ;
7. Believing that this guarantee can be provided by an Ombudsman or Parliamentary Commissioner ;
8. Convinced also that, through the information and assistance he gives to parliament, the Ombudsman contributes to strengthening parliamentary control over the executive ;
9. Welcoming the remarkable extension at national and local level of the institution of the Ombudsman or Parliamentary Commissioner that has taken place in Europe in recent years,
10. Recommends that the Committee of Ministers invite the governments of those member states which have not yet done so, to consider the possibility of appointing at national, regional and/or at local level persons discharging functions similar to those of existing Ombudsmen and Parliamentary Commissioners.

6. Convaincue de la nécessité d'une garantie supplémentaire, à la fois plus simple, plus rapide, moins onéreuse et plus souple dans son fonctionnement que les voies de recours judiciaire actuelles ;
7. Estimant que cette garantie peut être assurée par un *Ombudsman* ou un commissaire parlementaire ;
8. Convaincue également que, par l'information et l'assistance qu'il fournit au parlement, l'ombudsman contribue à renforcer le contrôle parlementaire sur l'exécutif ;
9. Se félicitant de l'extension remarquable de l'institution de l'*Ombudsman* et du commissaire parlementaire aux niveaux tant national que local, qui s'est produite au cours des dernières années en Europe.
10. Recommande au Comité des Ministres d'inviter les gouvernements des Etats membres qui n'ont pas encore adopté cette institution d'étudier la possibilité de désigner tant au niveau national qu'au niveau régional et/ou local, des personnes assumant des fonctions correspondant à celles des *Ombudsmän* et commissaires parlementaires existants.